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از اواخــر دولت روحانی و متاثر از بحران اقتصادی 
ناشــی از تحریم ها، دوباره زمزمه های ارائه کوپن 
آغاز شد و سرانجام پس از فرازوفرودهای بسیار در 
نهایت دولت سیزدهم به دلیل رانت و فشار ناشی از 
ارز ۴۲۰۰ تومانی و تضعیف زنجیره تولید، تصمیم 
به حــذف ارز ترجیحی و تخصیص آن به شــکل 
دیگری گرفت. با این وجود کارشناسان و مسئولان 
به اتفاق بر این باورند که در پس این سیاســت 
باید سیاست های حمایتی به نحوی اعمال شود تا 
معیشــت خانوار تضعیف و سفره آنها کوچک تر از 

قبل نشود.
در ایام بررسی بودجه ۱۴۰۱ و تصویب حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، 
مجلــس دولت را موظف کرد در صــورت حذف ارز ترجیحی، 
مابه التفاوت آن را از طریق کالابرگ الکترونیک به مردم اختصاص 
دهد، به نحوی که نرخ کالاهای اساســی و دارو به نرخ شهریور 
۱۴۰۰ به دســت مردم برسد. این در حالی است که نه تنها شرط 
اصلی تصویب این موضوع اجرایی نشد و کسی از اجرایی نشدن 
آن گلایه نکرد، بلکه سفره های مردم کوچک و کوچک تر شد. 
در این گزارش گسترش نیوز به بررسی تاثیر طرح کالابرگ بر 

معیشت مردم و شرایط فقر در ایران پرداخت.
کالابرگ یعنی توزیع فقر

کوپن برای بیشتر مردم یادآور صف های طولانی برای رسیدن 
به شکر و روغن و سایر کالاهای اساسی است، اما به نظر می رسد 
طرح کالابرگ الکترونیکی تفاوت هایی با کوپن دهه ۶۰ دارد و 
بیشتر شبیه به پرداخت کمک هزینه نقدی برای خرید کالاهای 
اساسی است. موضوع کوپن یا کالابرگ الکترونیکی از تابستان 
۹۷ و با افزایش چشمگیر نرخ کالاهای اساسی از سوی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی مطرح و قرار شــد کالاهای اساسی 
در قالب وجه نقد یا کوپن الکترونیک تامین شود. هرچند به گفته 
مسئولان هنوز زیرساخت های اجرای این طرح فراهم نیست، اما 
همچنان این طرح منتقدان خود را دارد. محمدصادق مشــایخ، 
رئیس کمیسیون توسعه بازرگانی بنیاد امید ایرانیان درباره طرح 
کالابرگ به گفت: در واقع می توان گفت طرح به روزشده کالابرگ 
الکترونیک، همان طرح توزیع کالا با کوپن است که در سال های 
اول انقلاب اجرا می شد. این در حالی است که از سال های گذشته 
این موضوع موردانتقاد بسیاری از کارشناسان قرار گرفته است. 
با زمزمه حذف ارز ترجیحی از برخی کالاهای اساسی مجلس 
تصویب کرد که اگر دولت بخواهد ارز ترجیحی را در سال ۱۴۰۱ 
حذف کند، موظف اســت مابه التفاوت آن را از طریق کالابرگ 

الکترونیک به مردم اختصاص دهد، به نحوی که نرخ کالاهای 
اساسی و دارو به نرخ شهریور ۱۴۰۰ به دست مردم برسد. اما این 
قانون هرگز اجرا نشد. وی ضمن تاکید بر اینکه کالابرگ یعنی 
توزیع فقر، اظهار کرد: آنچه مشــخص است، کالابرگ موجب 
تولید نمی شود. البته تجربه ثابت کرده توزیع کالابرگ با فساد 
همراه است و کمکی به ســفره مردم نمی کند. مشایخ با بیان 
اینکه کالابرگ تنها هزینه سنگین روی دست دولت می گذارد 
و ســود دیگری ندارد، افزود: راهکارهای زیادی برای برون رفت 
از وضعیت فعلی وجود دارد، اما مسئولان نمی خواهند آنها را اجرا 
کنند. کسی نمی خواهد مشکل حل شود. حتی برای جلوگیری از 
قاچاق نیز اقدام خاصی انجام نمی شــود. این در حالی است که 
کالای قاچاق به وفور در کشور عرضه و به ازای هر کالای قاچاق، 
۱۰ کارگر بیکار می شود.رئیس کمیسیون توسعه بازرگانی بنیاد امید 
ایرانیان با انتقاد از نبود حمایت از تولیدکنندگان، بیان کرد: متاسفانه 
کالابرگ بهانه ای برای لاپوشانی کمبودهاست. بودجه سنگینی 
صرف پرداخت یارانه می شود، اما در تولید خرج نمی شود. دولت 
چه کمکی به تولید کرده است؟ هنگامی که قفسه مغازه ها خالی 

است دادن کالابرگ چه فایده ای دارد؟
شأن مردم چه می شود؟

مشایخ ضمن یادآوری منهدم کردن چندین هزار جوجه یکروزه 
پــس از افزایش نرخ مرغ و نبود نهــاده، گفت: یکی از تاثیرات 
منفی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و بی رحمانه ترین کار دنیا را هنگام 
زنده بــه گور کردن جوجه های یکروزه داشــتیم. این موضوع 
به دلیل رویارویی بازار با اضافه عرضه در حوزه مرغ ایجاد شــد. 
ایــن جوجه ها در صورت ورود به چرخه تولید مرغ نیاز به نهاده 
داشتند. بهترین عملکرد این بود که جوجه ها به روستایی ها داده 
شــود تا آنها را بزرگ کنند.وی با انتقاد از پرداخت یارانه از سوی 

دولت، بیان کرد: موضوع پرداخت یارانه نقدی ۴۵ هزار تومانی 
از منابع ملی به همه شــهروندان ایرانی در حالی از سوی برخی 
مدافعان دولت سابق به عنوان نقطه درخشان عملکرد دولت مطرح 
می شود که مردم کشورهای پیشرفته و توسعه یافته جهان حتی 
ده برابر این مقدار را نیز حاضر نیستند، دریافت کنند. سال ۹۵ مردم 
سوئیس در یک همه پرسی با اکثریتی قاطع با طرح تعیین حقوق 
بی قیدوشرط ۲۲۰۰ یورو برای تمام شهروندان این کشور مخالفت 
کردند. در این همه پرســی، ۷۸ درصد در مخالفت و ۲۲ درصد 
در موافقت به این طرح رأی دادند. مردم سوئیس در رفراندومی 
شرکت کردند که از آنها می پرسید، آیا موافقند تمامی افراد بالای 
۱۸ سال درآمدی معادل ۲۲۶۰ یورو و افراد زیر ۱۸ سال ۵۶۵ یورو 
در ماه از دولت بگیرند. این در حالی است که ما داریم روز به روز 
بیشتر تحقیر می شویم و در شأن مردم نیست که ماهانه برای آنها 

مبلغی واریز شود.
خط فقر زیر ۱۷ میلیون است

رئیس کمیسیون توسعه بازرگانی بنیاد امید ایرانیان با پیش بینی 
آینــده وضعیت اقتصــادی و خط فقر ،گفــت: به گفته برخی 
کارشناسان در حال حاضر روزانه ۲۷۰۰ میلیارد تومان نقدینگی 
در حال خلق شدن است و پیش بینی می شود خط فقر تا پایان 
سال به بالای ۱۷ میلیون تومان برسد که به معنای ورشکستگی 
و ندانم کاری اقتصادی است. البته تعبیر خط فقر برای زمانی بود 
که ۶ میلیون تومان تعیین می شد، در حال حاضر باید نام آن را خط 

فنا گذاشت، نه فقر!
کالابرگ یک مسکن موقتی است

مرتضی افقه، کارشــناس اقتصاد با اشــاره به کاهش قدرت 
خرید مردم و افزایش قیمت ها به گفت: یکی از شرط های اولیه 
ســرمایه گذاری و تصمیم گیری مصرف کنندگان، ثبات قیمتی 

است. بی ثباتی موجب سردرگمی و اختلال در مصرف می شود. 
اگر بالا بودن نرخ باثبات باشد، قابل تحمل تر از بی ثباتی است.وی 
درباره حذف ارز ترجیحی و تاثیرات آن اظهار کرد: مدت هاست 
به دلیل سوء تدبیر، تغییر سیاست ها و بلاتکلیفی از نتیجه تحریم ها، 
بی ثباتی های گذشــته تداوم داشته و بی تردید مصرف کننده و 
تولیدکننده در ســردرگمی قرار می گیرد که در نتیجه آن، تورم 
ایجاد می شود. پس از حذف ارز ترجیحی که قیمت ها به صورت 
غیرمنتظره و بی سابقه ای افزایش پیدا کرد، بخش قابل توجهی از 
طبقات متوسط به زیر خط فقر ریزش کرده و میزان تقاضا به شدت 
کم شــده است و در صورت ادامه این روند، شاهد کاهش تولید 

تولیدکنندگان خواهیم بود.
تکرار بی برنامگی

افقه با اشــاره به بی برنامگی مسئولان و تصمیمات یک شبه، 
اظهار کرد: همزمان با حذف ارز ترجیحی، دولت موظف شد از 
قشــر آسیب پذیر جامعه حمایت های لازم اقتصادی را به عمل 
آورد و تخصیص یارانه نقدی و کوپن از جمله راهکارهایی بود 
که توسط مســئولان ارائه و به طریق های گوناگون به صورت 
ناقص اجرا شــد، هرچند منابعی که قرار است به طور مستقیم 
یا غیرمستقیم به شــکل کالابرگ به مردم ارائه شود، نخواهد 
توانســت با کمبودهای معیشــتی مقابله کند و اینکه، تغییر 
برنامه ریزی های مســئولان در تخصیص یارانه نقدی یا کوپن 
نیز ناشی از بی برنامگی است.این کارشناس اقتصاد درباره طرح 
کالابرگ گفت: روی آوردن به سیستم هایی مانند کوپن نشان از 
بی تدبیری دارد، در حالی که با وجود سیاست های مناسب می توان 
به رفع موانع کسب وکار و رونق تولید رسید، اما در حال حاضر در 
سیاست های خارجی نیز با مشکلاتی مانند تحریم، نبود تعاملات 
مناسب سیاسی و اقتصادی مواجه هستیم که این امر، مشکلات 

در این بخش را دوچندان کرده اســت.وی درباره تاثیر پرداخت 
یارانه بر قدرت خرید مردم، اظهار کرد: بخشی از کاهش قدرت 
خرید گروه های کم درآمد با یارانه نقدی جبران می شود، اما این 
موضوع برخلاف انتظار دولت مثبت نبود و افراد بیشــتری را به 
زیر خط فقر کشاند. یکی از راه های کنترل شرایط، افزایش حقوق 
معادل با نرخ تورم است. توزیع یارانه نقدی یا کوپن در صورتی که 
ناکارآمدی برخی نهاد های دولتی و اداری حذف نشود، نمی تواند 
به طور صد درصد با مشکلات موجود در این بخش مقابله کند. 
البته این امر با توجه به اینکه هیچ افق روشنی در رفع تحریم ها 
دیده نمی شود، وضعیت موجود را تشدید کرده است. در این راستا، 
شاید اجرای دقیق و کارشناسی شده کوپن بتواند به عنوان مسکنی 
موقتی عمل کند.این کارشناس اقتصاد درباره ایجاد رانت در نظام 
توزیع کالاهای کوپنی، افزود: رانت های ایجادشده از تصمیمات 
اقتصادی دولت ها همواره از جمله مشکلاتی به شمار می رود که با 
آن مواجه هستیم. در این راستا، بکارگیری ابزارهای نظارتی دقیق 
می تواند مانع از مشکلات ناشی از اجرای طرح کوپن که ناچار از 
اجرای آن هستیم، شود، اما به طورکلی اصلاح وضعیت اقتصادی 
و اهمیت دادن به معیشت مردم در سیاست های داخلی و خارجی 

می تواند باعث بهبود وضعیت اقتصادی کشور شود..
سخن پایانی

از علل بقای فقر در کشور، در کنار نبود یک برنامه جامع ملی 
ضدفقر، می توان به نابسامانی های اقتصادی ناشی از عوامل داخلی 
اعم از محیط کسب وکار نامناسب، فضای نامساعد سرمایه گذاری 
برای بخش خصوصی، ساختار ضدتولید و غیرمولد اقتصاد ملی، 
چارچوب نهادی معیوب، تورم فزاینده، ناپایداری و عدم ثبات رشد 
اقتصادی و عوامل خارجی به ویژه تحریم های اقتصادی اشاره کرد.

شواهد حاکی از آن است که اقدامات انجام شده در راستای بهبود 
شاخص توسعه انسانی در کشور، کمک چندانی به فقرا نکرده، 
چراکه ازیک  سو به دلیل ساختارهای انگیزشی معیوب، بخش 
خصوصی انگیزه و مجال کافی برای حضور، ســرمایه گذاری و 
ایجاد اشتغال ندارد و از سوی دیگر، ضعف نظام آموزشی در تربیت 
نیروی کار موردنیاز بازار کار، منجر به عدم شکل گیری فرصت های 
شغلی متناسب با ظرفیت  های اقتصاد ملی شده که این مسئله 
دستیابی قشر آسیب پذیر به اشتغال پایدار را با محدودیت جدی 
مواجه کرده است.گاهی نتایج حاصل از تصمیمات یک شبه برخی 
از مسئولان فرسنگ ها با ادعاهای بیان شده از سوی آنها فاصله 
دارد. با این همه، طرح های زیادی روی میزهای مسئولان خاک 
می خورد و در مقابل پیامدهای ســنگینی از اجرای تصمیمات 

بی تدبیر جیب مردم را خالی و خالی تر می کند.

اجرایطرحکالابرگرویمیزمسئولانخاکمیخورد

تبدیلخطفقربهخطفنا!
نماینده مردم آباده در مجلس:

 وعده تسهیل پرداخت وام های خُرد 
به قطع پرداخت وام ها منجر شد!

زارع، نماینده مردم آباده، بوانات، خرم بید و سرچهان در مجلس گفت: قرار 
بود دولت شــرایط دریافت وام های خُرد را برای مردم تسهیل کند، اما هم 

اکنون شاهد توقف پرداخت ها هستیم.
به گزارش بازار، رحیم زارع، در رابطه توقف پرداخت تسهیلات از سوی برخی بانک ها گفـت: 
رد دارند،  متاسفانه تعداد زیادی از بانک ها علی رغم تعهدی که به متقاضیان دریافت وام های خُِ
در مرحله پرداخت تسهیلات، از انجام کار سر باز زدند. بانک های مذکور در پاسخ به مشتریان 
خود اعلام کرده اند که فعلًا جلوی تسهیلات  گرفته شده و نمی توانیم وام بدهیم، زمان دیگر 
مراجعه کنید!نماینده مردم آباده، بوانات، خرم بید و سرچهان در مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: قرار بود دولت شرایط دریافت وام های خُرد را برای مردم تسهیل کرده و حتی مبلغی از وام 
در بانک ها مسدود نشود، اما هم اکنون شاهد توقف پرداخت ها هستیم. بسیاری از مردم برای 
رفع مشکلاتشان به وام های خرد حدود ۱۰۰ میلیون تومان نیاز دارند و دولت به هر دلیلی نباید 
اجازه توقف پرداخت تســهیلات را بدهد. عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
خاطرنشان کرد: بانکها به جای اینکه به دنبال دریافت مطالبات خود از دریافت کنندگان وام های 
کلان باشد، جلوی وام های ضروری مانند وام ازدواج را بسته است. مردم با مشکلات اقتصادی 
زیادی رو برو هستند و نباید شرایط را برای آنها سخت تر کنیم. از رئیس جمهور، رئیس بانک 
مرکزی و وزیر امور اقتصاد دارایی درخواست دارم این موضوع را ضمن شفاف سازی کامل برای 

مردم، پیگیری و حل کند.

اجلاس بعدی همسایگان خزر در ایران برگزار می شود
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه سفر معاون اول رئیس جمهور به 
دومین مجمع اقتصادی خزر در مسکو را از منظر دستاورد های دوجانبه حائز اهمیت 

دانست و گفت: مقرر شد ایران میزبان بعدی اجلاس همسایگان خزر باشد
به گزارش ایلنا، جلسه ستاد هماهنگی روابط اقتصادی خارجی با موضوع »آخرین وضعیت 
توسعه مکران و دستاوردهای سفر معاون اول رئیس جمهور به روسیه« روز یکشنبه به ریاست 
مهدی صفری، معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه، و با حضور اعضای ستاد مرکب 
از مدیران دستگاه های ذی ربط برگزار شد.در این جلسه، سفر محمد مخبر معاون اول ریاست 
جمهوری به روسیه و دســتاوردهای آن مورد بحث و بررسی قرار گرفت و معاون دیپلماسی 
اقتصادی وزارت امور خارجه این ســفر را بسیار موفق ارزیابی کرد و افزود: سفر اخیر با اولویت 

مباحث اقتصادی کشورهای حاشیه دریای خزر صورت گرفته است.
به گفته صفری تمام پیشــنهادات اجرایی ایران در این سفر با موافقت طرف روسی و سایر 
همسایگان خزر همراه بوده است از جمله: ایجاد منطقه آزاد تجاری خزر، ترانزیت مشترک در 
دریای خزر، رفع موانع گمرکی و ایجاد دبیرخانه برای پیگیری مصوبات. همچنین مقرر شد ایران 
میزبان بعدی اجلاس همسایگان خزر باشد.صفری این سفر را از منظر دستاوردهای دوجانبه 
نیز حائز اهمیت دانست و افزود معاون اول رئیس جمهور در این سفر با نخست وزیر روسیه، 
قزاقستان و تاجیکستان دیدار داشته است و بحث هایی از جمله خرید غلات، صادرات محصولات 
کشاورزی، سواپ نفت و گاز و پیگیری و رفع موانع مبادلات دوجانبه در دستور کار بوده است.

معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه افزود: در دیدار مخبر با ۱۷ استاندار و روسای محلی 
مناطق روسیه مقرر شد مبادلات و ارتباط های استانی بین ایران و روسیه برقرار شود.همچنین 
مباحث آموزشی، پروژه های انرژی و هوافضا نیز در این سفر مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفته 
است.در ادامه این نشست پیگیری مصوبات کمیسیون مشترک ارمنستان در دستور کار قرار 
گرفت.به گفته معاون دیپلماسی اقتصادی کمیسیون مشترک ارمنستان و ایران در زمینه ترانزیت، 
حمل و نقل، صادرات محصولات کشاورزی و صدور خدمات مهندسی موفق عمل کرده است..

در ادامه معاون دیپلماسی اقتصادی از برگزاری کمیسیون مشترک ایران و روسیه در مسکو و 
کمیســیون مشترک ایران و ونزوئلا در تهران خبر داد.در این نشست از دستگاههای مختلف 
اجرایی خواسته شد تا نقشه راه در این زمینه را ارائه دهند و فعالانه در این کمیسیون ها شرکت 

کنند و پروژه های بزرگ مشترک را در دست بگیرند.

عین اللهی: با مصوبات مجلس می توان نیازهای بخش سلامت را حل کرد
مشکل کمبود آنتی بیوتیک هفته آینده رفع می شود

وزیر بهداشت از رفع مشکل کمبود آنتی بیوتیک طی هفته آینده خبر داد و 
گفت: با ســفر به ۷۴ منطقه در جریان مشکلات قرار گرفتم و امیدواریم با 

مصوبات مجلس بتوان نیازهای بخش سلامت مردم را حل کرد.
به گزارش خانه ملت؛ بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی پس از حضور 
در کمیســیون بهداشت و درمان مجلسگفت: برای پاسخ به سوالات تعدادی از نمایندگان در 
کمیسیون حاضر شدم و با توجه به نیازهای بسیار وسیع بهداشت و درمان کشور و امکانات و 
مقدورات باید بتوان این نیازها را برطرف کرد و در پاسخ به اینکه چگونه بتوان این نیازها را برطرف 
کرد به نمایندگان پاسخ دادیم البته بارها با حضور در کمیسیون به سوالات نمایندگان پاسخ دادم 
و این موضوع به ما در مورد رفع نیازهای مردم کمک می کند. وی با بیان اینکه تاکنون ۷۴ سفر 
استانی داشتم، افزود: تلاش کردم به تمامی نقاط کشور سفر کنم و در جریان مشکلات قرار گیرم 
و امیدواریم با مصوبات مجلس بتوان نیازهای بخش سلامت مردم را حل کرد.وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی در مورد عدم پرداخت مطالبات و سهم داروخانه ها بابت طرح دارویار، 
ادامه داد: در مورد بیمه سلامت پرداخت ها به طور کامل انجام شده و امیدواریم با انتخاب وزیر 
جدید تعاون، کار و رفاه اجتماعی و پیگیری رسانه ها سایر دستگاه های مسئول نیز به تعهدات خود 
عمل کنند.عین اللهی در کمبود شربت آنتی بیوتیک کودکان، گفت: در فصل تابستان به دلیل 
مصرف بالا با کمبود سرم و در فصول پاییز و زمستان نیز با مصرف بالای آنتی بیوتیک مواجه 
هستیم که برای رفع این کمبودها پیش بینی های لازم انجام شده و مشکل مواد اولیه برطرف 

شده و حدود یک هفته آینده به مقدار فراوان به داروخانه ها تحویل خواهد شد.

دردسرهای تولیدکنندگان پوشاک در تأمین مواد اولیه
 دولت حمایت تعرفه ای کند

دبیر اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک با بیان اینکه در الیاف پنبه نیاز 
داخل حدودا ۱۷۰ هزار تن است در حالیکه تولید ۷۰ هزار تن بیشتر نیست، 
گفت: تولیدکنندگان برای تامین همین مواد اولیه مجبور هستند تعرفه های 

بسیار بالا را پرداخت کنند.
ســعید غدیری در گفت وگو با تسنیم، در خصوص مشکلات پیش روی واحدهای تولیدی، 
گفت: متأسفانه در وزارت صنعت، کارتابل فنی تعریف شده که بر اساس آن کالاهایی که مشابه 
ساخت داخل دارند با افزایش تعرفه و یا حتی ممنوعیت روبرو هستند و همین موضوع مشکلاتی 
برای واحدهای تولیدی بوجود آورده است. برخی از کالاهای مورد نیاز واحدهای تولیدی که در 
داخل کشور تولید می شوند یا کیفیت لازم را نداشته و یا به میزان کافی نیستند. در همین مسیر 
تولیدکنندگان برای تامین همین مواد اولیه مجبور هستند تعرفه های بسیار بالا را پرداخت کنند.

وی افزود: به عنوان نمونه در الیاف پنبه نیاز داخل حدودا ۱۷۰ هزار تن است در حالیکه تولید 
۷۰ هزار تن بیشتر نیست. ما انتظار داریم برای این مواد اولیه دولت کمترین تعرفه را اعمال نماید. 
علاوه بر این تعرفه ماشین آلات نیز افزایش یافته که همین امر قیمت تمام شده را برای واحدهای 
تولیدی افزایش می دهد.دبیر اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک با انتقاد از اینکه حجم 
کالاهای قاچاق در بازار افزایش پیدا کرده است تصریح کرد: بر اساس اعلام ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا، میزان پوشاک قاچاق حدودا ۶۰۰ میلیون دلار است در حالیکه محاسبات ما و بررسی بازار 
نشان می دهد حدودا ۲.۵ میلیارد دلار قاچاق پوشاک در کشور انجام می شود.وی به شرایط سخت 
فعلی که بدتر از رکود کرونا است اشاره کرد و گفت: عمده واحدهای تولیدی با ۵۰ درصد ظرفیت 
مشغول فعالیت هستند که اگر فکری به حال آنها نشود تعطیلی آنها را در آینده شاهد خواهیم بود.

حداکثر قیمت تخم مرغ؛ شانه ای ۹۰ هزار تومان
رییــس هیات مدیره اتحادیه مرکزی مرغداران گفــت: قیمت تخم مرغ هنوز در 
مرغداری ها افزایش نیافته و بنابراین فروش تخم مرغ با قیمت های بالای ۹۰ هزار 

تومان تخلف است.
به گزارش بازار، حمید کاشانی با بیان اینکه هنوز قیمت تخم مرغ تغییری نکرده است، افزود: دولت در 
اردیبهشت ماه قیمت هرکیلو تخم مرغ در مرغداری را ۳۵ هزار و ۵۰۰ تومان اعلام کرد و طی جلساتی 
که با مسئولان کشور داشتیم این وعده داده شد که اول شهریورماه قیمت ها اصلاح شود و قیمت واقعی 
را اعلام کنند.وی ادامه داد: دولت هنوز به وعده خود عمل نکرده که البته پیگیر این موضوع هستیم. 
همچنین نهاده هایی که مرغداران طلب داشتند تحویل نشده و مشوق های صادراتی نیز هنوز داده نشده 
است.رییس هیات مدیره اتحادیه مرکزی مرغداران میهن اضافه کرد: تصمیماتی مبنی بر واردات تخم مرغ 
گرفته شده بود که جلوی آن گرفته شد، زیرا قیمت هرکیلو تخم مرغ در مرغداری ۳۵ هزارتومان و قیمت 
تخم مرغ در ترکیه نیز ۵۰ هزارتومان است و اگر قرار بود واردات صورت بگیرد، رقابت با بخش خصوصی 
ایجاد می شد.وی تصریح کرد: قیمت پیشنهادی ما به دولت برای هرکیلو تخم مرغ در مرغداری ۴۸ هزار 
تومان است.کاشانی در پاسخ به اینکه چرا با وجود اینکه قیمت ها تغییری نکرده، ولی قیمت هرشانه 
۳۰ عددی تخم مرغ برای مصرف کنندگان به بیش از ۹۰ هزارتومان و در برخی مناطق تا ۱۰۰ هزارتومان 
هم رسیده است؟ گفت: در میادین میوه و تره بار قیمت تخم مرغ کمتر از ۸۰ هزار تومان و در فروشگاه های 
زنجیره ای نیز حدود ۸۰ هزار تومان است. شاید در برخی مغازه ها بالای ۹۰ هزارتومان باشد که البته قیمت 
منطقی هرشانه تخم مرغ ۹۰ تا ۹۵ هزارتومان است، اما چون در مرغداری هنوز قیمت تخم مرغ افزایش 

نیافته است بنابراین فروش تخم مرغ با قیمت بالای ۹۰ هزار تومان در حال حاضر تخلف است.
وی گفت: امسال مشکلی در تولید نداریم و تولید بسیار خوب و منظم است. روزانه ۳۵۰۰ تن تخم مرغ 
تولید می شود و حدود ۳۲۰۰ تا ۳۳۰۰ تن هم مصرف تخم مرغ داریم. این یعنی اینکه حدود ۱۰۰ هزارتن 

مازاد تخم مرغ در کشور وجود دارد.

اخبار کوتاه 

به دنبال اعمال محدودیــت اینترنت و فیلترینگ، مدیران برخی 
کسب و کارهای مجازی در حال تعدیل نیروی انسانی هستند.

به گزارش تجارت نیوز، در حالی که تصور می شد بعد از فروکش کردن چند دوره 
موج های خطرناک کرونا در ایران، قرار است صاحبان مشاغل که نان شان آجر شده 
بود، جان تازه ای بگیرند، حالا به دنبال اعمال محدودیت اینترنت و فیلترینگ عده ای 
خبر می دهند که مدیران برخی کســب و کارهای مجازی در حال تعدیل نیروی 
انسانی هستند. همزمان، این پرسش مهم مطرح می شود که آیا قرار است شاهد 

موج جدیدی از تعدیل نیرو در مشاغل خرد و متوسط باشیم؟
آژیر قرمز موتور اقتصاد جهانی با شیوع کرونا به صدا درآمد. حدود دو سالی که 
از شروع کرونا گذشــت، ۶.۵ میلیون نفر جان خود را از دست دادند. در این بین، 
بیشــتر از ۶۱۵ میلیون نفر به این بیماری مبتلا و صدها میلیون نفر دچار آسیب 
روانی، اقتصادی و اجتماعی شدند.همچنین برخی منابع غیر رسمی در خردادماه 
امسال اعلام کردند که در اثر بیماری کرونا، ۴ تریلیون دلار تولید ناخالص جهان 
کاهــش یافت. درباره ایران هم، ۶۵ درصد تولید داخل کم شــد و رقمی بالغ بر 
۱۰۳هزار میلیارد تومان خسارت به اقتصاد تحمیل شد. نکته مهم این است که آمار 
شهریورماه ۹۹ نشان می دهد که ۷۰۰ هزار چک برگشت خورده است. اما این تنها 
ضرر فعالان اقتصادی در این سال نبود. در حالی که اصناف خودشان را برای شب 
عید آماده می کردند، به دنبال رکود ناشی از اوج گرفتن کرونا، ۷۰۰ هزار نفر بیکار 
و ۱.۵ میلیون واحد صنفی به صورت مستقیم آسیب دیدند.آنچه بیش از هر موضوع 
دیگری نگران کننده اســت، این است که اشتغال زنان هم در نتیجه شیوع کرونا 
آسیب جدی دیده است. تازه ترین آمار نشان می دهد که میانگین جهانی مشارکت 
اقتصادی زنان )در سن کار( حدود ۵۰درصد است. با اینحال، در دو فصل ابتدایی 
سال جاری تنها ۱۳.۷ درصد از زنان بالای ۱۵ سال ایران مشارکت اقتصادی داشتند.

بعد از کرونا نوبت به حبس اینترنت رسید!
بعد از کرونا، حبس اینترنت پیامدهای منفی زیادی از افزایش خروج سرمایه تا 
پیش بینی افت رشــد اقتصادی برای اقتصاد بیمار ایران به دنبال داشته است. در 
این مدت، فعالان اقتصادی بارها نگرانی خود را از بابت کاهش رشــد اقتصادی 
 ابراز کردند، چراکه معتقدند رشــد ایده آل برنامه توسعه کشور یعنی همان رشد

 ۸ درصدی تنها به واسطه فروش نفت به دست نمی آید، بلکه باید جلوی مرگ 
کسب و کارها را هم گرفت.یک آمار رسمی حکایت از این دارد که قطعی اینترنت 
در ایران ساعتی ۱.۵میلیون دلار معادل ۴۵ میلیارد تومان زیان به همراه داشته است. 
از سوی دیگر، اختلال گسترده در اینترنت، ادامه حیات فعالان اقتصادی را تهدید 
می کند و کارشناسان پیش بینی می کنند فرار سرمایه از حدود ۴۵ میلیارد دلار فعلی 

بسیار فراتر برود.
تعدیل نیرو افزایش یافت؟

حالا، داده های مرکز آمار به ما می گوید که نرخ بیکاری کماکان تک رقمی است؛ 
نرخ بیکاری تابستان ۸.۹ درصد. با اینحال کارشناسان حوزه کار نسبت به افزایش 
نرخ بیکاری به دنبال تحدید اینترنت هشدار می دهند و معتقدند نرخ واقعی بیکاری 
دورقمی است!همزمان، عده ای خبر می دهند که به دنبال اعمال محدودیت اینترنت 
و فیلترینگ، مدیران برخی کسب و کارهای مجازی در حال تعدیل نیروی انسانی 
هستند. این در حالیست که پیشتر، کارشناسان طی اظهاراتی اعلام کرده بودند که با 
بازگشت کسب و کارها به چرخه فعالیت بعد از فروکش کردن چند دوره موج کرونا، 
بازار کار رونق گرفته و بسیاری از مشاغل در حوزه خدمات ایجاد شده است. گزارش 
اخیر مرکز آمار هم نشان می داد سطح اشتغال بخش خدمات به بیش از ۵۰ درصد 
رسیده بود که نشان از بهتر شدن اوضاع داشت. معاون وزیر کار هم اعلام کرد که 
بر اساس رصدهای هفتگی صورت گرفته درصد تعدیل نیروی کار نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته ۲۰ درصد کاهش داشته است. در حالی که اطلاعات منتشر شده 
در سال ۹۹ نشان می داد که ۳۰ درصد کسب و کار ها در اسفند و فروردین تعدیل نیرو 
داشتند.بر اساس این گزارش، در حالی که گفته ها و داده های آماری از بهتر شدن 
وضعیت اشتغال خبر می دادند حالا موجی از تعدیل نیرو اوج گرفته است. در عین 
حال، نرخ بیکاری جوانان در تابستان سال جاری، ۲۳ درصد اعلام شده که حکایت 
از این دارد که از هر ۴ جوان ایرانی یکی بیکار است؛ موضوعی که مهر تاییدی است 
بر اینکه نرخ اشتغال ناقص )دانشجویان بنا به شرایط خود در برخی موارد خواهان 
اشتغال موقت هستند( کاهش یافته و به ۹.۲ درصد رسیده است. با اینحال، فعالان 
اقتصادی چندان به بسته های حمایتی دولت دل خوش نکرده اند و معتقدند این دسته 
از کمک ها هم به مانند بسته های کرونایی، نوشدارویی هستند بعد از مرگ سهراب.

معاون وزیر راه وشهرسازی اظهار داشــت: طبق قانون ساخت و احداث 
خانه های سازمانی متوقف شده و ممنوع است و خانه های سازمانی باید به 

فروش برسد.
علیرضا فخاری، مدیر عامل ســازمان ملی زمین و مسکن در گفت وگو با ایلنا درباره تعداد 
خانه های سازمانی و واگذاری و فروش این واحدها اظهار داشت: طبق قانون ساخت و احداث 
خانه های ســازمانی متوقف شده و ممنوع است و خانه های سازمانی باید به فروش بروند.وی 
ادامه داد: به اســتناد ماده ۸ قانون ساماندهی تولید و عرضه مسکن مصوب سال ۷۸ قرار بر 
این بود خانه های سازمانی به متقاضیانی که در این واحدها مستقر هستند به فروش برسد و 
تکلیف خانه های سازمانی روشن شود.معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به دستگاه هایی که 
در مدیریت خانه های سازمانی نقش دارند، گفت: از جمله دستگاه هایی که نقش اصلی در زمینه 
را دارند، وزارت امور اقتصاد و دارایی است که در واقع امین اموال و متولی خزانه دولت محسوب 
می شود و سایر دستگاه ها به دلیل مداخلات اولیه از جمله تامین زمین و تامین اعتبار ساخت و 
احداث از محل مصوبات شورای برنامه ریزی استان داشتند، در این موضوع نقش دارند و عموما 
تامین اراضی توسط وزارت راه و شهرسازی انجام شده است.فخاری افزود: به هر حال خانه های 
سازمانی به عنوان دارایی دولت تلقی می شوند و نحوه نظارت بر چگونگی استفاده از آنها بر عهده 
وزارت راه و شهرسازی گذاشته شد چراکه از لحاظ مالکیت بر روی زمین این خانه های سازمانی، 

وزارت راه و شهرسازی نقش پررنگ داشته است.
مدیرعامل سازمان ملی و زمین با بیان اینکه بخشی از این خانه های سازمانی در سال های 
گذشته به فروش رفته است، تاکید کرد: تعداد ۷ هزار و ۷۳۷ خانه سازمانی که مربوط به وزارت 
راه وشهرسازی هستند، در کل کشور شناسایی شده است که ۶ هزار و ۱۳۷ تعداد از این خانه 
های سازمانی شناسایی شده سند مالکیت دارند. هزار و ۲۰۰ واحد هم فاقد سند هستند به این 
معنا که ممکن است دستگاه های اجرایی زمین را از وزارت راه و شهرسازی گرفته اند و ساخت و 
ساز انجام شده اما به هر دلیلی این تعداد واحد به نام وزارت راه و شهرسازی نیست.  وی ادامه داد: 
از ۷ هزار و ۷۳۷ واحد شناسایی شده هزار و ۶۰۹ واحد در سال های گذشته به متقاضیان و معمولا 
به افراد ساکن متقاضی به فروش رفته و از سال ۸۸ فروش مزایده ای خانه های سازمانی آغاز شده 
است.فخاری افزود: منابع حاصل از فروش این واحدها و خانه ها باید به خزانه دولت برود که طبق 
قانون ۲۰ درصد منابع حاصل از فروش باید برگشت داده  شود و در اختیار سازمان ها برای جبران 
هزینه تامین مسکن کارکنان آن سازمان ها قرار بگیرد که البته در این باره اختلاف نظرهایی وجود 

دارد و منابع حاصل از فروش برنگشته که این مکان و هزینه اسکان مدیران و کارکنان از این 
محل تامین شود و همین عدم برگشت منابع حاصل از فروش خانه های سازمانی مشکلاتی را 
ایجاد کرده است.معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: همچنین هزار و ۵۳۲ خانه سازماین به عنوان 
استثنائات قانون هستند و این تعداد خانه ها در شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر و یا در نقاط و شهرهای 
مرزی و مناطق محروم واقع شدند که شامل قانون فروش خانه های سازمانی نمی شوند. وی 
تاکید کرد : در مجموع از تعداد اعلام شده خانه سازمانی شناسایی شده، ۳ هزار و ۸۲۵ دستگاه و 
واحد باقی مانده که انجام مزایده فروش آنها در دستور کار قرار دارد. برخی از خانه های سازمانی به 
دلیل اینکه سند ثبتی نداشتند یا اینکه مالکیت بر زمین آنها نسبت به اعیانی در دست بررسی بوده 
در حال ساماندهی هستند و تعدادی از این واحدها هم به دلیل قدمت ساختمان یا به دلیل شرایط 
محیطی و ترکیب فیزیکی در مزایده ها به فروش نرفتند و جذابیت بالایی برای فروش نداشتند.

مدیرعامل سازمان ملی و زمین با اشاره به هماهنگی بین دستگاه های اجرایی و مجلس برای 
تعیین تکلیف و مدیریت خانه های سازمانی اظهار داشت: اخیرا جلساتی در کمیسیون اصل ۹۰ 
با حضور وزارت اقتصاد و سایر دستگاه های اجرایی و نظارتی برگزار شده و قرار بر این شده که 
این خانه ها وارد سامانه »سادا« شوند.فخاری با بیان اینکه دیگر خانه های سازمانی را به رسمیت 
نمی شناسیم، تاکید کرد: تمام خانه های سازمانی به غیر از استثنائات قانونی  باید به فروش بروند 
و ساکنان خانه های سازمانی به سرعت و در اولین فرصت باید این خانه ها را تخلیه کنند. البته 
مطرح شده بخشی از این واحدها در قالب طرح جوانی جمعیت مورد استفاده قرار بگیرد که نافذ و 
قابل توجه نیست.معاون وزیر راه و شهرسازی درباره نحوه فروش مزایده ای این واحدها و قیمت 
تعیین شده گفت: فروش خانه های سازمانی از طریق مزایده عمومی انجام می شود به غیر از 
اولویت هایی که قانون در نظر گرفته مانند قرار گرفتن ایثارگران در اولویت فروش. همچنین 
کشف قیمت این واحدها توسط کارشناسان دادگستری انجام می شود.وی درباره تعداد خانه های 
سازمانی شناسایی شده در تهران ادامه داد: ۲۰۱ دستگاه خانه سازمانی در تهران شناسایی شده 
که از این تعداد ۱۶ دستگاه به فروش رفته است.مدیرعامل سازمان ملی و زمین در پاسخ به این 
سوال که چرا از اراضی خانه های سازمانی برای ساخت مسکن نهضت ملی در فضای شهری 
استفاده نمی شود، گفت: قانون در این مورد تکلیف این خانه ها را از طریق فروش روشن کرده 
و وقتی هم بنا بر فروش باشد نمی توان عرصه را از عیان تفکیک کرد و عرصه و میان باید هم 
به فروش بروند و از سوی دیگر طبق قانون منابع حاصل از فروش این واحدها باید به خزانه 
دولت واریز شود که اخیرا قرار بر این شده بخشی از آن به صندوق ملی مسکن اختصاص یابد.

موج جدید تعدیل نیرو اوج گرفت
اندکی بعد از فروکش کردن بحران کرونا:

ساخت خانه های سازمانی متوقف و ممنوع است
معاون وزیر راه وشهرسازی: ساکنان خانه های سازمانی در اولین فرصت تخلیه کنند

مستاجران قربانی وعده فراموش شده دولت برای تامین مسکن هستند
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، با اشاره به عدم 
اجرای قوانین جهش تولید مسکن و جوانی جمعیت 
و حمایت از خانواده توسط وزارت راه و شهرسازی 
که به مشکل تامین مسکن به ویژه برای مستاجران 
که اغلب از اقشار کم درآمد جامعه هستند منتهی 
شده است از عدم پایبندی دولت به وعده انتخاباتی 
خود در این حوزه و سیاســت های تامین مسکن 

انتقاد کرد.
علی بابایی کارنامی در گفــت  و گو با خانه ملت، در انتقاد از 
عملکرد دولت در تامین مســکن مورد نیاز مردم در شرایطی 
که آمارها حاکی از افزایش بی ســابقه نرخ اجاره بها نسبت به 

ســال های گذشته است، گفت: وزیر راه و شهرسازی در حوزه 
تامین مســکن موفق عمل نکرده است و این در حالی است 
که هم در قانون جهش تولید مســکن بر تولید سالانه یک 
میلیون واحد مسکونی و هم در قانون جوانی جمعیت و حمایت 
از خانواده بر ضرورت توجه به تامین مسکن خانواده ها و هم در 
سیاست های تامین مسکن دولت به این مهم تاکید شده است.

 وزیر راه و شهرسازی حوزه تامین مسکن را
 به خوبی مدیریت نکرده است

نماینده مردم ساری و میاندرود در مجلس شورای اسلامی، 
ادامه داد: آقای قاســمی به لحاظ اخلاق از بهترین مسئولان 
دولتی محسوب می شود اما در این شرایطی که خانواده ها برای 

تامین مسکن با مشکلات جدی مواجه هستند نمی تواند این 
حوزه را به خوبی مدیریت کند.

وی تصریح کرد: وقتی وزیر راه و شهرسازی در حوزه عرضه 
و تقاضای مسکن نتواند به وعده های خود عمل کند و در حوزه 
پرداخت ودیعه مسکن هم عملکرد مطلوبی نداشته باشد، طبیعی 
است با وجود تورم افسار گسیخته با مشکل جدی در حوزه تامین 
مسکن مواجه شویم.بابایی کارنامی یادآور شد: هم اکنون افزایش 
اجاره بها و نرخ مسکن به اوج خود رسیده است که نشات گرفته 
از کاهش عرضه مسکن و افزایش تقاضا در این حوزه است، از 
سوی دیگر بی برنامگی دولت به ویژه وزارت راه و شهرسازی 
به نابسامانی بازار مسکن دامن زده است.این نماینده مردم در 
مجلس یازدهم، خاطرنشان کرد: البته گسترش حاشیه نشینی 
به عنوان یک آسیب اجتماعی مهم از دیگر موضوعاتی است 

که محصول نابسامانی بازار مسکن است اما برغم گسترش این 
معضل، مسئولان مربوطه در پرداخت تسهیلات روستایی هم 
به درستی عمل نمی کنند کما اینکه روستاییان برای مهاجرت 
معکوس از حاشیه شهرها با مشکل مواجه هستند و همه این 

مسائل بر افزایش نرخ مسکن و اجاره بها اثرگذار بوده است.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، تاکید کرد: مجلس و به ویژه 
کمیسیون های عمران و اصل ۹۰ باید به طور جدی به این حوزه 
ورود پیــدا کنند و نظارت جدی بر روند اجرای قوانین مربوطه 
داشــته باشند چرا که لازم اســت تهیه مسکن به روش های 
مختلف به ویژه برای مســتاجران که اغلب از اقشار کم درآمد 

جامعه هستند از اولویت های کنونی دولت باشد.

سیستم بانکی فاقد سامانه شفاف پرداخت وام!
کم رنگ شدن شفافیت در پی عدم برخورد با بدهکاران

با آنکه هراز چند گاهی فهرست بدهکاران بانکی به روز 
می شود اما به عقیده کارشناسان چنین اقدامی کارکرد 
چندان موثری در سیستم بانکی ندارد زیرا پرداخت وامها 

باید از طریق سامانه ای شفاف صورت گیرد.
ایــن روزها خیلی از بانک ها با معوقات زیادی مواجه اند، پدیده ای 
که معمولا به دلیل فاصله عمیق بین نرخ تورم و سود بانکی بعضا وام 
گیرندگان را برآن داشته است تا از منابعی که از بانک دریافت می کنند 
با بکارگیری آن در بازارهای سودآور منتفع شود. هر چند نباید چنین 
موضوعی را به همه وام و تسهیلات بگیران تعمیم داد اما شلوغی سف 
وام گیرندگان در شــرایطی که نرخ سود بانکی حدودا یک سوم نرخ 
تورم موجود در کشور است کاملا واضح بوده که دریافت کنندگان وام 
بانکی درصورت دستیابی به آن کسب سود می کنند. سودی که بدنبال 
کاهش ارزش پولی ملی بر کسی پوشیده نیست و از آنجایی که اگر 
وام های کلان به بازارهای ســودده و فعالیت های اقتصادی پربازده 
جذب شود پرداخت سود وام دریافتی به بانک رقم آنچنانی برای وام 

گیرنده نمی تواند باشد.
وسواس بانک ها در پرداخت وام و تسهیلات

البته بانک مرکزی بانک ها را ملزم کرده است که پرداخت وامهای 
بالای یک میلیارد تومانی را با وسواس و توجیه پرداخت کند تا مشکلی 
در پرداخت هــا، بانک ها را تهدید نکند. از طرفی بــا به روز کردن 

بدهکاران بانکی مشخص می کند که منابع خروجی از بانک صرف چه 
و به چه کسی و چطور داده شده است. البته بانکها به دلیل تعهدی که 
به سپرده گذاران دارند ارایه هرگونه وام و تسهیلاتی را با وسواس انجام 
می دهند آنگونه که در پرداخت وام های خرد و کلان بدون تضامین 
سفت و سخت اقدام به خروج پول از سیستم نمی کنند.از طرفی چون 
خیلی از بانک ها دارای شرکت های زیر مجموعه خود هستند بخش 
عمده ای از منابع خود را در قالب تسهیلات صرف این شرکت کرده چرا 
که به خوبی می دانند که شرکتهای زیر مجموعه خود منابع دریافتی از 
بانک را برای سرمایه درگردشی که بازده مناسب دارد بکار می گیرند.

طبق اطلاعات منتشر شده از سوی بانک مرکزی تسهیلات اعطایی 
بانک ها و موسســات اعتباری تا اوائل ماه جاری، معادل ۳۷۶۲.۹هزار 
میلیارد تومان بوده که نسبت به اسفند سال گذشته با رشد ۶.۳ درصدی 
همراه شده است. با این وجود مشخص می شود که بانک ها در پرداخت 
وام و تسهیلات عملکردی مثبت نسبت به سال گذشته داشته اند اما 
توجه به این نکته مهم به نظر می رسد که نحوه ارایه وام و تسهیلات به 
چه صورت و چگونه بوده است تا بانک ها بدهکارآنچنانی نداشته باشند.

سیستم بانکی نیازمند سامانه شفاف برای پرداخت وام
جواد معتمدی، کارشناس اقتصادی در گفتگو با »بازار« درباره چگونگی 
نحوه پرداخت وام وتسهیلات آنگونه که منابع بانکی منجربه معوقات و 
بدهی برای بانک ها نشــود، گفت: سیستم بانکی کشور نیازمند سامانه 

ای شــفاف و گسترده اســت تا از بدو پرداخت وام، محل مصرف، نحوه 
بازپرداخت، چگونگی تضامین و... به وضوح مشــخص شــود و همه از 
چگونگی نحوه دریافت و پرداخت وام بانکی به درســتی مطللع شوند، از 
طرفی نیز خود بانک نیز بدون توجیه و جزئیات اقدام به پرداخت منابعی 
که در قالب ســپرده مردمی در دست دارد بی ملاحظه دست به پرداخت 
آن نکند.وی با بیان اینکه سیستم بانکداری ایران با وضعیتی متفاوت با 
کشــورهای کاملا آزاد دنیا مواجه است، افزود: بانک های کشور بشدت 
درگیر منابع عمومی هستند، بنابراین انتشار اسامی بدهکاران بانکی فایده 
آنچنانی برای اصلاح سیستم بدون شفافیت در امورکارایی بانک ها را ندارد.

ضرورت ایجاد سامانه شفافی که به بدهکاران کلان 
بانکی پایان می دهد

این کارشناس حقوق و تجارت خاطرنشان کرد: سامانه شفاف پرداخت 
وام تسهیلات به درستی مشخص می کند که وامی که پرداخت شده 
است به چه کسی ارایه و با چه هدفی بوده است همچنین چه کسانی 
وام گرفته اند همچنین معوقات به چه دلیل بوده اســت و چرا برخی 
بدهکاران در بازپرداخت وام و تسهیلات بی توجه اند. بنابراین وقتی این 
سامانه همه چیز را مشخص کند حتی نیازی به انتشار اسامی بدهکاران 
بانکی نیست چرا همه چیز در آن درج و در اختیار عموم قرارمی گیرد. 
مزایای راه اندازی چنین سامانه ای این است که از طرفی فرصت آنالیز 
را به تحلیلگران راجع به موضوعات مطرح شده می دهد.معتمدی در 

پاسخ به اینکه خیلی از وام های سنگینن با تضامینی پرداخت می شود 
که بعضا بانک را با مشکل معوقه مواجه می کند از طرفی برای دریافت 
وام های خرد نیز خیلی از بانک ها در این زمینه مقاومت می کنند، گفت: 
به نظر می رسد در این زمینه چند بعد باید در نظر گرفته شود اول اینکه 
بانک ها در پرداخت وام سنگین به مراکز تولیدی و صنعتی برای توسعه 
وسرمایه درگردش آنها کمک شایانی به اقتصاد و اشتغال کشور می کنند 
اما پرداخت چنین وام ها نیز باید حتما با توجیه اقتصادی صورت گیرد و 
بانک مطمئن شود که با بازگشت سرمایه آن شرکت به اقساط خود که 
در قالب تسهیلات ارایه کرده است می رسد. در بحث پرداخت وام های 
خرد نیز همانطور که مشخص شده است با اعتبارسنجی صورت بگیرد 
بانک با ملاحظاتی که دارد باید متقاضیان واقعی را همراهی کند.وی 
با بیان اینکه با ایجاد ســامانه شفاف پرداخت وام و تسهیلات، شرایط 
طوری می شود که همه بتوانند در چار چوب مقررات از سیستم بانکی 
وام دریافت کنند، افزود: البته بانک نیز باید جوانب لازم را در پرداخت ها 
در نظر گیرد. به طور مثال اکنون برخی بانک های بزرگ وامهای کلانی 
را به برخی مراکز صنعتی شــاخص پرداخت کرده اند اما به دلیل نبود 
سیستم جامع معلوم نیست که این وام توسط چه کسی تسهیل و چگونه 
پرداخت شده است در چنین شرایطی ایجاد سامانه شفاف به درستی همه 
چیز را مشخص می کند که درصورت ایجاد آن پرداخت هر نوع وام و 

تسهیلاتی با ملاحظه و حفظ قوانین و مقررات اریه شود.
 مسئولان نسبت به انتشار لیست بدهکاران بانکی 

عکس الملی نشان نمی دهند
مجید رضا حریری، کارشناس اقتصادی نیز  حساسیت برانگیز بودن 

انتشار لیست بدهکاران کلان بانکی اشاره کرد و اظهار داشت: زمانی 
که عکس العملی از سوی مسئولان نسبت به این موضوع دیده نمی 
شود، جامعه نیز خیلی به چنین پدیده ای توجه نمی کند در حالی که 
چنین مســئله ای باعث می شود اثر شفافیت در سیستم بانکی کم 
 رنگ و انتشار فهرســت بدهکاران کلان بازتاب آنچنانی در جامعه 

نداشته باشد.
 البته خیلی ها با رانت و نفوذ طی ۲۰ ســال اخیر توانســته اند هم 
از سیســتم بانکی منابع کلان بگیرند و پس ندهند و هم اینکه از ارز 
۴۲۰۰ تومانی ارزان استفاده و فوق میلیارد شوند. بنابراین درصوت بی 
توجهی در برخورد جدی با بدهکاران کلان بانکی، تردیدی نیست که 

این موضوع به عادی شدن ترویج رانت در جامعه تبدیل می شود.
بنا به این گزارش، اکنون فهرســت اطلاعات تسهیلات و تعهدات 
کلان و اشــخاص مرتبط بانک هایــی که در پایان ســه ماه اول 
ســال جاری مورد بررســی نهایی قرار گرفته اند به همراه اطلاعات 
 تسهیلات کلان غیرجاری به تفکیک هر بانک به روزرسانی و منتشر
 شد ه است. درچنین شرایطی هرچند بانک ها تامین کننده منابع مالی 
مراکز تولید و ... هستند و از طرفی نیز نیاز متقاضیان را با ارایه وام برآورده 
می کنند اما هستند خیلی ها که با سوء استفاده از موقعیت کنونی چون 
وجود فاصله عمیق بین نرخ سود بانکی و تورم نسبت به بازپرداخت 
اقساط خود در موقع مقرر سهل انگاری می کنند. این در حالی است که 
بانک بایستی ابتدا در پرداخت وام و تسهیلات تضامین سفت و سختی 
را از وام گیرنده بگیرد تا نه تنها دچار معوقه نشود بلکه به انتشار فهرست 

بدهکاران بانکی نیز پایان دهد.
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